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UNITED STATES MARINE CORPS

28 Feburary 1946

Jtatement of: Lientenaﬁt. Joseph F, Balgenorth, CHC, 3741,1 USNR,
Hdqts 1st Bn, 26th, Marines(Reinferced

Palaus), corinctine relicious services for the Marine personrel and the
Nat ives of these islands, i wus Lewd tnul ONe UL LuY “aWIAC “nLvsE flu
papers that he wanted te give te the Catholic Padre, This native proved te

be the chief ef the native pelice,werking under the Military Goverrment .,
The man's name was — GITR TN A Y Tt

L ——

I received the attached papers from this native and was told by him that they
had been entrusted te him by ene ef the Padres,ca]led Father Flias Fernandez.
He had“been told to give them to ne one except_a_Catholic  Padre,

—— ——— P

There were twe papers along with stubs such as might be issded with a bend.
Theé address ef the Padre's brother was alse enclesed,

V- limited kmewledge of Spanish, the language in which the note was written,
'eft me in doubt as to the real mature of the note se censulted ens of the

“fficers in the Military Goewermment whe knew Spanish and alse with the language
offocer attached t#tbhe Marines at Keror,

The note wasraddressed te Father Fernandez er could have been written by him,
It was not signed. In the Tight of the paper in Japanese, which seemed to be
mere in the line of a savings account, the note didn't seemed to make sense,
Being a priest myself I tried to put myself in the place of the Padre and
game to the fellowing line of theught,

I'" ‘mpressed me that the ‘adre wrete the note, not so much in the sense of

& a8gal paper but with the intention of giving a message, My impressions were
that he was trying to tell of what might be termed a shotegun business deal
that he was forced into by the Japanese, My reasons for 5 thinking are found-
-1 on the fact that sale dikscribed would mean that the Padres would be selling

- aeir home which stands right next to the church-in fact™run almost to the

srs of the church, I am sure that they wouldn't want te do this no matter
‘.. much was offered for the building and land-since the church itself would
be useless under such conditions,The only other conclusion to be reached was
that they were being forced to sell against their will, The fact that there
is no statement showing that they actual did sell further leads to belief that
they were putting off the deal as long as possible. The Japanese-if the trans-
alation I received was correct »¥ould ‘seem to indictate tgat the property was
taken anyways and that a deposit-no money-was given the Padres in the form

of a savings account which may or may not have existed in the bank.



UNITED STATES MARINE CORPS

Con't- Statement of: Lisutenant Joseph F, Balgenorth, CHC, 374141, USNR
Hiqtrs. 1st, Bn, 26th, Marines(Reinforced)

The above is just a perbonal impression and should be talken in that light,

Tt might well be that the above business deal was,~at leaet in part, the
‘ause of the Padres falling into disfavor with the dupanese Authorities,

. That they had fallen into disfavor seams to be the common opinion of the
..~ Tnatives of both Koror and Babelthuap,

I might further add that I helq services for the Catholic Natives in quite a
few plades on the Islands and that all the natives,I have met,seem to indicate
that the Padres never left the Island and that they were killed by the Japanese,
Stories given by the natives » however, have much of controdiction about them
whér*lt comes to the real facts as to how this kd1ling happened,

A

e ‘ JOSEPH F. BALGENO
Lieut, CHC, USHNR,

‘ %
et e T

R R L T s e e o r———— SR T oo S e e mmiaeg e o DR



P TR

i e

g
P

- Civil Administration Unit

15 July 1948,

Reverend Vincent I, Kennally, 8/J
Navy 3410, Truk, Caroline Islands ‘ s
- Res ~Bxecution of Catholic Religious in the PalnuInllnda

Dear Reverend Father,

‘ -“lex‘rep_ly to your recent oral inquiry regarding the exesutl ,
Gatholic priests in the Palau Islands, the records of this effice indl

that the four Catholic priests and two Catholic brothers on mipaiond!gﬁ%i Rrehr
- duty in the Palasu Islands were, sometime in September, 1944, taken frem. = s
the various islends on which they had been stationed sng gathered et’thi .
home of one Agapite C, Hondoners on Babelthuap Island, Pslau Islandg, .
The names of theAreligious and their nationalities are as fbliii
(1) Luis Blanco Y. Suerez,
: of Yep Islend,

(2) Bernarde De La Espriells,
‘ resident of Yap Island,

X

;:(3J'Harih5 De La Hoz, Catholic priest, Spani ;ﬁdﬁﬁﬁﬁg

{ Kerer Island, -

*

sh nnfionai;f;ua

i

N:(A) Elialeérnanﬁez Gonzalez, Catholic pfiest, Spanish néfiﬁng_}
resident of Korer Island, _ S

(5) Francisco Hernendes ¥, Escudero, Cethelic brother, Spanish -
natlonal, resident of Yep Islend, snd '

(6) Emilio Viller, Getholic brother
Koror Island,

The Hondonere home was locsted on Pabelthuep Island, epproximately i ik
one mile from the headquarters of the Japenese Kempsital (Hilitary Police),"
This perticuler ergarization vesn heacded by Lieutenent Colonel Mlyazakl, e
Imperiel Jepsnese Army, HMe wsre epperently under the impression that the Ry

L
missioneries snd the Fondonern vere aeting os episc for the American
forces, end it weg Lherefg: - ;

ceel Ted Lo esccute thar, Thiore is & gresat




‘several officers, nonecomnissioned officers; and enlisted men of th

-2-

likelihoed that this mstter had besn discussed with the commanding grticqr
of the lith Division, Lieutenant CGeneral Inoue, for at an assembly held
on the dey of the execution, namely, September 18th, 1944¢ Miyagaki
that the execution wes veing performed upon the erdara af Headquart

On September 18th, 1944, lilyazaki lead an armsd party consisting e

Kempeitei te the home of the Hondoneros, The six religious and the .

four members ef the Hondonero family were loaded abeard twe trucks: nnd
were driven some distance frem the i'ondonero's house, When they were
removed from the trucks their hends were bound behind them, They'varo
lead & short distence intoe the jungle where e grave had already been'/d =y
prepered, The victius were all forced to kneel et the side of this epen

grave end were shot with pletols 2nd rifles, Their bodies were tumbled
into the prave &nd the ygrave wis cloned, Sometime efter the end of the

vwar and prior to the eoccupetiovn of Debelthusp Island by the Amarican aﬁhn&
forces, the bodies were dug up end cremeted, ,

For the murder of Llhe six ieligious and the four Hondonere's, :
twenty of the members of the Kempeitei were tried by the Uilitary Commiasinnﬁ*
convened by the Commender lierienes Aree, Eighteen of the twenty were - 55
convicted on 25 Merch 1948 end sentenced on the seme dey te various, termg L
of imprigonment, ranging frcm ten years to twenty-five years., It wa RS

impessible to try the principal culprit, Lieutenant Colenel Hiyaza
he committed suicide in Japan.

The execution of the religious will slso constitute a charge ugains
Lieutanant Ganeral Inoue at his fertheoming triel,

Very truly yours,

M. E, CURRIE,

Commander, U.S.N.R.,
Acting Director of War Grimes,
U. S. Pacific Fleet,



Excerpt

Guam War Crime Trials, In 1944, when Roman Tmetuchl
was 18 years old, he was employed by the Kenpeitai, the Japanese
military police. The Japanese military had been steadily pushed
back to Palau by Admiral Nimitz's forces moving relentlessly across
the central Pacific and General McArthur sweeping north from New
Guinea, aiming for a victorious return to the Philippines. The
Japanese had lost fierce battles on Saipan and Guam in June and July
1944, and braced for an attack on Palau. Imperial General
Headquarters in Tokyo had dispatched the Fourteenth ("Sunlight")
Division, one of the best in the Imperial Japanese Army, from
Manchuria to Palau under the command of Lt. General Sadae Inoue.
Inoue assigned experienced, hardened battalion size units to Angaur
and Peleliu. After U.S, forces took both islands, Inoue moved his
headquarters and that of the Kenpeitai (Japanese military police)
from Koror to Ngatpang, an area on southern Babeldaob. Roman
assisted in this move and in niumerous investigations, the escape of
Joseph Tellei and a group of Chamorros being significant,

September 1944 was a fateful month for the Japanese military
in Palau. On September 4, Inoue ordered the execution of three
American prisoners of war, apparently flyers. According to Roman,
these flyers and two Palauans, one by the name of Mobel, knowing
their plan was risky, attempted to escape. The escape failed and the
Americans were executed and buried somewhere in Ngatpang. On
September 15 and 17, U.S. forces invaded Peleliy and Angaur. On
September 18, six Catholic missionaries and four members of the
Hondonero family, which included two small children, were executed
by shots to the head. The missionary group included Father Marino,
Father Elias, and Brother Emilio, all Spanish Jesuits who had served
in Palau since the early 1920's. The other three missionaries--two
Catholic priests and one brother--were from Yap. According to
Commander M. E, Currie, USNR, and Acting Director Guam War Crimes
Commission, Lt. Col. Aritsune Miyazaki, head of the kenpeijtai,

believed the missionaries had been acting as spies for the American
forces.



In early 1948, Roman Tmetuchl was transported by the U.S.
Navy to Guam by ship to participate as a witness for the prosecution
at the trial of twenty former Japanese Imperial Army personne] who
allegedly were responsible for the deaths of the six Catholic
missionaries and four civilians of the Hondonero family. The accused
faced two charges: 1) violation of the law and customs or war and 2)
murder. The trials were held at Navy headquarters on what today is
known as Nimitz Hill, Guam. Roman recalled that he was tired from
practicing his testimony over and over again. On the day of the
hearing, the officers of the military commission were in their fancy
dress uniforms. Roman recalled being taken into 2 small room and

were nine officers, staff, about twenty defendants, the prosecutors,
and defense attorneys. When Roman saw all of this--the officers of
the commission in full dress uniforms, staff, the press--he recalled
that he was stunned into silence, initially. His testimony, presented
in Japanese and translated into English, consisted of a long battery of
questions and answers. He identified 17 of the 20 accused former
Japanese Imperia] Army officers and enlisted men, indicated that he
was employed by the kenpeitai, stated that he knew the Catholjc
missionaries and knew of the four members of the Hondonero family

the others either 20 or 15 years. Former Lt, Col. Aritsune Miyazaki
who headed the Kenpeitai in Palay committed suicide by taking
potassium cyanide after he had been arrested in Japan and before he
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papers that he wanted te give te the Catholic Padre, This native proved te

be the chief ef the native pelice,werking under the Military Goverrment .,
The man's name was — GITR TN A Y Tt
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I received the attached papers from this native and was told by him that they
had been entrusted te him by ene ef the Padres,ca]led Father Flias Fernandez.
He had“been told to give them to ne one except_a_Catholic  Padre,
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There were twe papers along with stubs such as might be issded with a bend.
Theé address ef the Padre's brother was alse enclesed,

V- limited kmewledge of Spanish, the language in which the note was written,
'eft me in doubt as to the real mature of the note se censulted ens of the

“fficers in the Military Goewermment whe knew Spanish and alse with the language
offocer attached t#tbhe Marines at Keror,

The note wasraddressed te Father Fernandez er could have been written by him,
It was not signed. In the Tight of the paper in Japanese, which seemed to be
mere in the line of a savings account, the note didn't seemed to make sense,
Being a priest myself I tried to put myself in the place of the Padre and
game to the fellowing line of theught,

I'" ‘mpressed me that the ‘adre wrete the note, not so much in the sense of

& a8gal paper but with the intention of giving a message, My impressions were
that he was trying to tell of what might be termed a shotegun business deal
that he was forced into by the Japanese, My reasons for 5 thinking are found-
-1 on the fact that sale dikscribed would mean that the Padres would be selling

- aeir home which stands right next to the church-in fact™run almost to the

srs of the church, I am sure that they wouldn't want te do this no matter
‘.. much was offered for the building and land-since the church itself would
be useless under such conditions,The only other conclusion to be reached was
that they were being forced to sell against their will, The fact that there
is no statement showing that they actual did sell further leads to belief that
they were putting off the deal as long as possible. The Japanese-if the trans-
alation I received was correct »¥ould ‘seem to indictate tgat the property was
taken anyways and that a deposit-no money-was given the Padres in the form

of a savings account which may or may not have existed in the bank.
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The above is just a perbonal impression and should be talken in that light,

Tt might well be that the above business deal was,~at leaet in part, the
‘ause of the Padres falling into disfavor with the dupanese Authorities,

. That they had fallen into disfavor seams to be the common opinion of the
..~ Tnatives of both Koror and Babelthuap,

I might further add that I helq services for the Catholic Natives in quite a
few plades on the Islands and that all the natives,I have met,seem to indicate
that the Padres never left the Island and that they were killed by the Japanese,
Stories given by the natives » however, have much of controdiction about them
whér*lt comes to the real facts as to how this kd1ling happened,
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Dear Reverend Father,

‘ -“lex‘rep_ly to your recent oral inquiry regarding the exesutl ,
Gatholic priests in the Palau Islands, the records of this effice indl

that the four Catholic priests and two Catholic brothers on mipaiond!gﬁ%i Rrehr
- duty in the Palasu Islands were, sometime in September, 1944, taken frem. = s
the various islends on which they had been stationed sng gathered et’thi .
home of one Agapite C, Hondoners on Babelthuap Island, Pslau Islandg, .
The names of theAreligious and their nationalities are as fbliii
(1) Luis Blanco Y. Suerez,
: of Yep Islend,

(2) Bernarde De La Espriells,
‘ resident of Yap Island,
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;:(3J'Harih5 De La Hoz, Catholic priest, Spani ;ﬁdﬁﬁﬁﬁg

{ Kerer Island, -
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N:(A) Elialeérnanﬁez Gonzalez, Catholic pfiest, Spanish néfiﬁng_}
resident of Korer Island, _ S

(5) Francisco Hernendes ¥, Escudero, Cethelic brother, Spanish -
natlonal, resident of Yep Islend, snd '

(6) Emilio Viller, Getholic brother
Koror Island,

The Hondonere home was locsted on Pabelthuep Island, epproximately i ik
one mile from the headquarters of the Japenese Kempsital (Hilitary Police),"
This perticuler ergarization vesn heacded by Lieutenent Colonel Mlyazakl, e
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likelihoed that this mstter had besn discussed with the commanding grticqr
of the lith Division, Lieutenant CGeneral Inoue, for at an assembly held
on the dey of the execution, namely, September 18th, 1944¢ Miyagaki
that the execution wes veing performed upon the erdara af Headquart

On September 18th, 1944, lilyazaki lead an armsd party consisting e

Kempeitei te the home of the Hondoneros, The six religious and the .

four members ef the Hondonero family were loaded abeard twe trucks: nnd
were driven some distance frem the i'ondonero's house, When they were
removed from the trucks their hends were bound behind them, They'varo
lead & short distence intoe the jungle where e grave had already been'/d =y
prepered, The victius were all forced to kneel et the side of this epen

grave end were shot with pletols 2nd rifles, Their bodies were tumbled
into the prave &nd the ygrave wis cloned, Sometime efter the end of the

vwar and prior to the eoccupetiovn of Debelthusp Island by the Amarican aﬁhn&
forces, the bodies were dug up end cremeted, ,

For the murder of Llhe six ieligious and the four Hondonere's, :
twenty of the members of the Kempeitei were tried by the Uilitary Commiasinnﬁ*
convened by the Commender lierienes Aree, Eighteen of the twenty were - 55
convicted on 25 Merch 1948 end sentenced on the seme dey te various, termg L
of imprigonment, ranging frcm ten years to twenty-five years., It wa RS

impessible to try the principal culprit, Lieutenant Colenel Hiyaza
he committed suicide in Japan.

The execution of the religious will slso constitute a charge ugains
Lieutanant Ganeral Inoue at his fertheoming triel,

Very truly yours,

M. E, CURRIE,

Commander, U.S.N.R.,
Acting Director of War Grimes,
U. S. Pacific Fleet,



Excerpt

Guam War Crime Trials, In 1944, when Roman Tmetuchl
was 18 years old, he was employed by the Kenpeitai, the Japanese
military police. The Japanese military had been steadily pushed
back to Palau by Admiral Nimitz's forces moving relentlessly across
the central Pacific and General McArthur sweeping north from New
Guinea, aiming for a victorious return to the Philippines. The
Japanese had lost fierce battles on Saipan and Guam in June and July
1944, and braced for an attack on Palau. Imperial General
Headquarters in Tokyo had dispatched the Fourteenth ("Sunlight")
Division, one of the best in the Imperial Japanese Army, from
Manchuria to Palau under the command of Lt. General Sadae Inoue.
Inoue assigned experienced, hardened battalion size units to Angaur
and Peleliu. After U.S, forces took both islands, Inoue moved his
headquarters and that of the Kenpeitai (Japanese military police)
from Koror to Ngatpang, an area on southern Babeldaob. Roman
assisted in this move and in niumerous investigations, the escape of
Joseph Tellei and a group of Chamorros being significant,

September 1944 was a fateful month for the Japanese military
in Palau. On September 4, Inoue ordered the execution of three
American prisoners of war, apparently flyers. According to Roman,
these flyers and two Palauans, one by the name of Mobel, knowing
their plan was risky, attempted to escape. The escape failed and the
Americans were executed and buried somewhere in Ngatpang. On
September 15 and 17, U.S. forces invaded Peleliy and Angaur. On
September 18, six Catholic missionaries and four members of the
Hondonero family, which included two small children, were executed
by shots to the head. The missionary group included Father Marino,
Father Elias, and Brother Emilio, all Spanish Jesuits who had served
in Palau since the early 1920's. The other three missionaries--two
Catholic priests and one brother--were from Yap. According to
Commander M. E, Currie, USNR, and Acting Director Guam War Crimes
Commission, Lt. Col. Aritsune Miyazaki, head of the kenpeijtai,

believed the missionaries had been acting as spies for the American
forces.



In early 1948, Roman Tmetuchl was transported by the U.S.
Navy to Guam by ship to participate as a witness for the prosecution
at the trial of twenty former Japanese Imperial Army personne] who
allegedly were responsible for the deaths of the six Catholic
missionaries and four civilians of the Hondonero family. The accused
faced two charges: 1) violation of the law and customs or war and 2)
murder. The trials were held at Navy headquarters on what today is
known as Nimitz Hill, Guam. Roman recalled that he was tired from
practicing his testimony over and over again. On the day of the
hearing, the officers of the military commission were in their fancy
dress uniforms. Roman recalled being taken into 2 small room and

were nine officers, staff, about twenty defendants, the prosecutors,
and defense attorneys. When Roman saw all of this--the officers of
the commission in full dress uniforms, staff, the press--he recalled
that he was stunned into silence, initially. His testimony, presented
in Japanese and translated into English, consisted of a long battery of
questions and answers. He identified 17 of the 20 accused former
Japanese Imperia] Army officers and enlisted men, indicated that he
was employed by the kenpeitai, stated that he knew the Catholjc
missionaries and knew of the four members of the Hondonero family

the others either 20 or 15 years. Former Lt, Col. Aritsune Miyazaki
who headed the Kenpeitai in Palay committed suicide by taking
potassium cyanide after he had been arrested in Japan and before he



could be sent to Guam for trial. In April 1949, former Lt. General
Inoue, Miyazaki's Superior in Palau, was tried and found guilty of the
execution by beheading of four American prisoners of war, However,
Inoue was not found guilty of the executions of the missionaries and
the four Hondonero family members. For executing the Americans,
Inoue was sentenced to death by hanging, however, this sentence
was commuted to life in prison. He was released sometime after the
1951 Treaty of Peace between Japan and the United States.
Similarly, the 17 army men found guilty of the deaths of the
missionaries and Hondoneros had their sentences reduced to 10, 8, or
3 years, depending on their rank and degree of involvement in the
murders as judged by the commission.

In 1947, Father John Bizkarra, ] oseph Tellei, Indalecio Rudimch,
Lekeok, Francisco Delon, and a few other Palauan Catholics searched
in Ngatpang for the burial place of the missionaries but could not
locate it. The searchers found the house in which the priests,
brothers and the Hondoneros had lived and looked for the grave,
believing it was some 500 meters from the house, Theywere hoping
to erect a memorial to those who lost their lives so tragically.
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simultaneously in the heads by the Japanese military using pistols.
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indicate that the Japanese military men involved were ordered to
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the Japanese soldiers before and during the trials, and found in the
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Reverend Vincent I, Kennally, 8/J
Navy 3410, Truk, Caroline Islands ‘ s
- Res ~Bxecution of Catholic Religious in the PalnuInllnda

Dear Reverend Father,

‘ -“lex‘rep_ly to your recent oral inquiry regarding the exesutl ,
Gatholic priests in the Palau Islands, the records of this effice indl

that the four Catholic priests and two Catholic brothers on mipaiond!gﬁ%i Rrehr
- duty in the Palasu Islands were, sometime in September, 1944, taken frem. = s
the various islends on which they had been stationed sng gathered et’thi .
home of one Agapite C, Hondoners on Babelthuap Island, Pslau Islandg, .
The names of theAreligious and their nationalities are as fbliii
(1) Luis Blanco Y. Suerez,
: of Yep Islend,

(2) Bernarde De La Espriells,
‘ resident of Yap Island,

X

;:(3J'Harih5 De La Hoz, Catholic priest, Spani ;ﬁdﬁﬁﬁﬁg

{ Kerer Island, -
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N:(A) Elialeérnanﬁez Gonzalez, Catholic pfiest, Spanish néfiﬁng_}
resident of Korer Island, _ S

(5) Francisco Hernendes ¥, Escudero, Cethelic brother, Spanish -
natlonal, resident of Yep Islend, snd '

(6) Emilio Viller, Getholic brother
Koror Island,

The Hondonere home was locsted on Pabelthuep Island, epproximately i ik
one mile from the headquarters of the Japenese Kempsital (Hilitary Police),"
This perticuler ergarization vesn heacded by Lieutenent Colonel Mlyazakl, e
Imperiel Jepsnese Army, HMe wsre epperently under the impression that the Ry
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missioneries snd the Fondonern vere aeting os episc for the American
forces, end it weg Lherefg: - ;

ceel Ted Lo esccute thar, Thiore is & gresat




‘several officers, nonecomnissioned officers; and enlisted men of th

-2-

likelihoed that this mstter had besn discussed with the commanding grticqr
of the lith Division, Lieutenant CGeneral Inoue, for at an assembly held
on the dey of the execution, namely, September 18th, 1944¢ Miyagaki
that the execution wes veing performed upon the erdara af Headquart

On September 18th, 1944, lilyazaki lead an armsd party consisting e

Kempeitei te the home of the Hondoneros, The six religious and the .

four members ef the Hondonero family were loaded abeard twe trucks: nnd
were driven some distance frem the i'ondonero's house, When they were
removed from the trucks their hends were bound behind them, They'varo
lead & short distence intoe the jungle where e grave had already been'/d =y
prepered, The victius were all forced to kneel et the side of this epen

grave end were shot with pletols 2nd rifles, Their bodies were tumbled
into the prave &nd the ygrave wis cloned, Sometime efter the end of the

vwar and prior to the eoccupetiovn of Debelthusp Island by the Amarican aﬁhn&
forces, the bodies were dug up end cremeted, ,

For the murder of Llhe six ieligious and the four Hondonere's, :
twenty of the members of the Kempeitei were tried by the Uilitary Commiasinnﬁ*
convened by the Commender lierienes Aree, Eighteen of the twenty were - 55
convicted on 25 Merch 1948 end sentenced on the seme dey te various, termg L
of imprigonment, ranging frcm ten years to twenty-five years., It wa RS

impessible to try the principal culprit, Lieutenant Colenel Hiyaza
he committed suicide in Japan.

The execution of the religious will slso constitute a charge ugains
Lieutanant Ganeral Inoue at his fertheoming triel,

Very truly yours,

M. E, CURRIE,

Commander, U.S.N.R.,
Acting Director of War Grimes,
U. S. Pacific Fleet,



Excerpt

Guam War Crime Trials, In 1944, when Roman Tmetuchl
was 18 years old, he was employed by the Kenpeitai, the Japanese
military police. The Japanese military had been steadily pushed
back to Palau by Admiral Nimitz's forces moving relentlessly across
the central Pacific and General McArthur sweeping north from New
Guinea, aiming for a victorious return to the Philippines. The
Japanese had lost fierce battles on Saipan and Guam in June and July
1944, and braced for an attack on Palau. Imperial General
Headquarters in Tokyo had dispatched the Fourteenth ("Sunlight")
Division, one of the best in the Imperial Japanese Army, from
Manchuria to Palau under the command of Lt. General Sadae Inoue.
Inoue assigned experienced, hardened battalion size units to Angaur
and Peleliu. After U.S, forces took both islands, Inoue moved his
headquarters and that of the Kenpeitai (Japanese military police)
from Koror to Ngatpang, an area on southern Babeldaob. Roman
assisted in this move and in niumerous investigations, the escape of
Joseph Tellei and a group of Chamorros being significant,

September 1944 was a fateful month for the Japanese military
in Palau. On September 4, Inoue ordered the execution of three
American prisoners of war, apparently flyers. According to Roman,
these flyers and two Palauans, one by the name of Mobel, knowing
their plan was risky, attempted to escape. The escape failed and the
Americans were executed and buried somewhere in Ngatpang. On
September 15 and 17, U.S. forces invaded Peleliy and Angaur. On
September 18, six Catholic missionaries and four members of the
Hondonero family, which included two small children, were executed
by shots to the head. The missionary group included Father Marino,
Father Elias, and Brother Emilio, all Spanish Jesuits who had served
in Palau since the early 1920's. The other three missionaries--two
Catholic priests and one brother--were from Yap. According to
Commander M. E, Currie, USNR, and Acting Director Guam War Crimes
Commission, Lt. Col. Aritsune Miyazaki, head of the kenpeijtai,

believed the missionaries had been acting as spies for the American
forces.



In early 1948, Roman Tmetuchl was transported by the U.S.
Navy to Guam by ship to participate as a witness for the prosecution
at the trial of twenty former Japanese Imperial Army personne] who
allegedly were responsible for the deaths of the six Catholic
missionaries and four civilians of the Hondonero family. The accused
faced two charges: 1) violation of the law and customs or war and 2)
murder. The trials were held at Navy headquarters on what today is
known as Nimitz Hill, Guam. Roman recalled that he was tired from
practicing his testimony over and over again. On the day of the
hearing, the officers of the military commission were in their fancy
dress uniforms. Roman recalled being taken into 2 small room and

were nine officers, staff, about twenty defendants, the prosecutors,
and defense attorneys. When Roman saw all of this--the officers of
the commission in full dress uniforms, staff, the press--he recalled
that he was stunned into silence, initially. His testimony, presented
in Japanese and translated into English, consisted of a long battery of
questions and answers. He identified 17 of the 20 accused former
Japanese Imperia] Army officers and enlisted men, indicated that he
was employed by the kenpeitai, stated that he knew the Catholjc
missionaries and knew of the four members of the Hondonero family

the others either 20 or 15 years. Former Lt, Col. Aritsune Miyazaki
who headed the Kenpeitai in Palay committed suicide by taking
potassium cyanide after he had been arrested in Japan and before he



could be sent to Guam for trial. In April 1949, former Lt. General
Inoue, Miyazaki's Superior in Palau, was tried and found guilty of the
execution by beheading of four American prisoners of war, However,
Inoue was not found guilty of the executions of the missionaries and
the four Hondonero family members. For executing the Americans,
Inoue was sentenced to death by hanging, however, this sentence
was commuted to life in prison. He was released sometime after the
1951 Treaty of Peace between Japan and the United States.
Similarly, the 17 army men found guilty of the deaths of the
missionaries and Hondoneros had their sentences reduced to 10, 8, or
3 years, depending on their rank and degree of involvement in the
murders as judged by the commission.

In 1947, Father John Bizkarra, ] oseph Tellei, Indalecio Rudimch,
Lekeok, Francisco Delon, and a few other Palauan Catholics searched
in Ngatpang for the burial place of the missionaries but could not
locate it. The searchers found the house in which the priests,
brothers and the Hondoneros had lived and looked for the grave,
believing it was some 500 meters from the house, Theywere hoping
to erect a memorial to those who lost their lives so tragically.
However, to date, this has not been done. In fact, Guam war crime
trials’ records indicate that the missionaries, Hondoneros and a group
of twenty Japanese military were transported by two trucks some
considerable distance, possibly one to three miles (5000 meters), to a
small woods where an execution site and grave had been prepared.
The missionaries and members of the Hondonero family were shot
simultaneously in the heads by the Japanese military using pistols.
The group grave was filled with soil and camouflaged, Trial records
indicate that the Japanese military men involved were ordered to
keep the executions secret. Sketch maps of the grave site drawn by
the Japanese soldiers before and during the trials, and found in the
trial records were provided to Catholic church and government
officials in Palau in early 1999 after they had been discovered in the
U.S. National Archives, College Park, Maryland, by the author,

By Donald R. Shuster
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could be sent to Guam for trial. In April 1949, former Lt. General
Inoue, Miyazaki's Superior in Palau, was tried and found guilty of the
execution by beheading of four American prisoners of war, However,
Inoue was not found guilty of the executions of the missionaries and
the four Hondonero family members. For executing the Americans,
Inoue was sentenced to death by hanging, however, this sentence
was commuted to life in prison. He was released sometime after the
1951 Treaty of Peace between Japan and the United States.
Similarly, the 17 army men found guilty of the deaths of the
missionaries and Hondoneros had their sentences reduced to 10, 8, or
3 years, depending on their rank and degree of involvement in the
murders as judged by the commission.

In 1947, Father John Bizkarra, ] oseph Tellei, Indalecio Rudimch,
Lekeok, Francisco Delon, and a few other Palauan Catholics searched
in Ngatpang for the burial place of the missionaries but could not
locate it. The searchers found the house in which the priests,
brothers and the Hondoneros had lived and looked for the grave,
believing it was some 500 meters from the house, Theywere hoping
to erect a memorial to those who lost their lives so tragically.
However, to date, this has not been done. In fact, Guam war crime
trials’ records indicate that the missionaries, Hondoneros and a group
of twenty Japanese military were transported by two trucks some
considerable distance, possibly one to three miles (5000 meters), to a
small woods where an execution site and grave had been prepared.
The missionaries and members of the Hondonero family were shot
simultaneously in the heads by the Japanese military using pistols.
The group grave was filled with soil and camouflaged, Trial records
indicate that the Japanese military men involved were ordered to
keep the executions secret. Sketch maps of the grave site drawn by
the Japanese soldiers before and during the trials, and found in the
trial records were provided to Catholic church and government
officials in Palau in early 1999 after they had been discovered in the
U.S. National Archives, College Park, Maryland, by the author,
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Testimony
Original to Adm. Murphy - War Crime Trials - Com Mar - June 26, '47

Information concerning events connected with the deaths of four
Spanish Jesuit Priests and two Spanish Jesuit Brothers in Palau at the hands
of the Japanese given by Mr. Rodin [Indalesio Rudimch], Korror.

In 1941 the Japanese desired the fathers to live with the Protestant
minister [Pastor Wilhelm Fey who had a wife] in another place and leave
the Parish house and church. The Fathers requested that instead the
Protestant minister be moved to the Priests' house and be quartered in part
of it. The Japs also wanted to use the church and the Fathers suggested that
part of it be cut off for use of the people for Mass and devotions.

Later the people were forbidden all access to the church and the
Fathers were not allowed to go out. The Civilian police accused the
Fathers to MPs of not being willing to cooperate with the J aps.

In March 1944 came the first U.S. bombardment. [In] May, the
natives were forced to go to the Big Island [Babeldaob] to live. The fathers
had to leave the Mission House and live in a native house. Later, they too
were moved to the Big Island.

August, 1944. Fr. Elias sent a note to Rodin [Rudimch] that he was
in "Caspan” a place of the Jap soldiers and civilians. The note requested
Rodin to try to visit the Fathers and bring some comotes, salt, and fish as
they had no food.

After about a week, Rodin went. He was not allowed to see the
Fathers who were very near the military camp. However, R. [Rodin] heard
the Fathers praying in Latin. The Brother, Emilio Vilar heard the signal
R. gave and spoke through the window and Fr. Marino called R. into the
house. This was possible, because when US planes began a raid all the Jap
soldiers and civilians went into caves and left the Fathers alone in the
house. R. saw Fr. Elias, Fr. Marino and Bro Vilar with the two Fathers
and the Brother from Yap. Also present was a Filipino from Yap with his
wife and two children.

Fr. Marino:- Things are very bad here now and we will die here.
You know that in Korror the Japs were seeking reason to kill us. The MPs
said that we would go to the P.I. but the ajr raids prevented it.

My last word to the people. They will be a long time without priest,
so find a place to meet and pray the Rosary. Work to prepare fields for

1
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food since it will be scarce and take care of your clothes as they will be
hard to get. Saludos a todos les Catholicos porque ese es ultima palabra.

Fr. Elias:- The things we have not brought with us are in the house
of Francisco: sontanes, blankets and money of the Mission. 3,000 yen and
50 pesos to pay the native working for the Mission. We do not know
where he is. Take care of the things of the Mission, a clock, typewriter
and the 3,000 yen. He gave R. a can of coffee and salt and beans and one
can of rice and twelve bottles of pig grease. He asked R. to bring them a
hammer and knife and axe and saw to help them prepare fire wood.

Fr. Elias asked [Jap] MPs to allow them to live with the natives but
was refused. R. [Rudimch] asked Fathers to give him permission to request

authorities to allow him to visit them, but the Fathers said no, too
dangerous.

Rodin [Rudimeh] finally got permission from Jap authorities to come
to mission house to look for things, Sept, 1944, 9:00 A.M. He found
typewriter and clock, but money and other things of the Fathers not there.

R. returned to Big Island with the things and asked natives to find comotes
for the Fathers.

Sept. 14, 1944, American troops enter Pelelieu. All movement of
natives forbidden by Japs. After some time, about two weeks, when things
got quite, R. went again to place of Fathers. No one there, no house. As
the Japs had been in the habit of moving the Fathers from one place to

another, R. kept looking. R. found a boy who had worked for the Jap
MPs.

R. - Where are the Fathers?

Boy - 1 know, but I am afraid to tell because the MP will kil us.
R. - Don't be afraid. I will not tell.

Boy - MPs killed them.

R. - What day?

Boy - Sept 18, 1944 6:00 P.M.

R. - How do you know?

Boy - I wrote in my notebook. I have hair clippers and eyeglasses of the
Fathers,

R. - I want to see.
Boy - My father has them
R. - Take care of them until the end of the war



Later I saw them and recognized the glasses as those of Fr. Marino.
The boy gave them to Lt. Ebiling, USN of the MG [Military Government]
Education Office about February, 1946. Boy is Roam [Roman] Tmetuchel
now in Teachers' Training School, Guam.
June 18, 1947

In 1945 while Japs were still on Korror the MPs called Rodin and
asked if he knew the names of the Fathers. R. said he did.
Japs: - Where are they?
R. - 1 do not know.
Japs:- They went to the P.I.

Testimony taken by the Rev. Vicnet 1. Kennally, S.J. at Korror, June 12,
1947,



INTERVIEW

Katalina Katosang
Translator: Lorenza Pedro
Questioner: Donald Shuster

October 27, 2001 at Katalina's home

Katalina mentioned that she was very disappointed last year when the U.S. Army was
not able to locate the burial site of the Jesuit missionaries. Today, she thought we were driving
out to Ngatpang and was ready to continue the search.

Regarding seeing U.S. prisoners of war (POWs), Katalina said she had heard that the
Kempei (Kempeitai) had taken them and they were executed near the location of today's Nikko
Hotel in Ngermid. She said Tadashi knew the place. However, he passed away a few months
ago. She has no information or recollections about any other U.S. POWs.

Don Shuster: Did you work for the Japanese military?

Katalina Katosang: No.

DS: Where did you grow up?

KK: I grew up in Koror and completed Japanese school here. Then I moved to Ngatpang and
stayed there for a while before moving to Koror when I was 20.

DS: Do you remember the bombing?

KK: Yes, I recall the bombing. We ran to the rock islands and later [ moved to Ngaremlengui
where there was not much bombing. It was mainly shooting.

DS: Did you see or hear about any POW's other than the ones killed near the Nikko Hotel?

KK: No, I did not hear about any U.S. flyers being in Ngaremlengui. But I remember U.S.
planes shooting near our village.

DS: Do you speak Japanese?

KK: Yes, my Japanese is good.

DS: Did you go hungry during the war time?

KK: No. My mother had a very big taro patch and gardens. Sometimes we lived in a cave.
The planes did not attack all day. When the planes dropped jelly bombs that burned the bush,
the Japanese planted food plants there right away.

DS: Did anyone steal food from your family?

KK.: Yes. Both the Japanese soldiers and civilians were stealing food from us.

DS: How long did you live in the cave?

KK: Till the time we heard that the U.S. had invaded Peleliu and Angaur. It was after Joseph
Tellei and the Chamorros had escaped to the US ships off northern Babeldaob. The Japanese



knew the U.S. troops were coming and I heard some of the younger soldiers wanted to use
their big guns to hit the US ships. Some of the older officers advised their men to cool down
-and think about surviving the war and getting back to Japan.

After the war, the Japanese were digging holes and burying things. I asked some
people to go there and observe. Some people checked on this, but they did not find anything.

DS: When did you know about the killings of the padres?

KK: It was during the war. One day we had a very big rain with thunder. [ thought the
priests were being tortured. About 4 days later, a Japanese soldier asked me if I remembered
the bad weather. He then said the priests were taken away. This soldier said he did not follow
the Kempei because he was afraid. [ was very surprised that this Japanese soldier would show
concern for the priests. After he left, I looked for him but could not find hir.

After the war... [ saw a cross but it had no name on it. It was a small wooden one,
about the length of my arm. I know the place where the cross was. Last year, [ showed the
place to Fr. Felix. The place was not on top of the hill where the Army was searching. [ did
not go to the top of the hill because I knew the place I saw the cross was not up there. [ think
the cross marked the areas of the priests' grave. There were also two wooden stakes. The
cross and stakes were some 2 feet apart. The first stake marked the place were two Chamorros
from Saipan were buried. The second stake marked the place where a Japanese military man
and his assistant were buried.

After the war [ and another woman searched for and found the cross. We also found a
shack which had some bones and a very bad odor.
DS: When did you do this searching?
KK: We did it after the Japanese had left Palau.
DS: Why did you do it?

KK: To find the priests. It took us about a half to full day. The jungle was not thick then. we

searched around the Wakuei boyen (Japanese hospital) in Koksai. There was a river near
by.

DS: Was the shack you found with the bones and bad odor (smell) called Nantaku barracks?

KK: Yes, I think so. That reminds me... a woman wrote me a letter and said she had seen the
priests on a boat. She later went to the shack and found a black umbrella. She took the
umbrella and noticed that it had the smell of the priests. The woman's name was Matilitej .

She looked for some of the prieststhings. She said she had seen Fr, Flias. He asked her why
she had come and told her it was a dangerous place because the soldiers were checking the
place every 15 minutes. Fr. Elias said he would write a letter to Rudimch, telling him to bring
?orne food for Fr. Marino--some smoked fish and sweet potatoes. He was sick and needed

ood.

Yes, | know the location of the house [Nantaku barracks] where Matilitei saw Fr. Eljas.
It is near the place where we were looking last year.

I mentioned these things to Fr. John a long time ago [late 1940s]. He was the only
priest in Palau then. I suggested to him that we look and try to find the bones. He said to
n};aver mind. Yes, the house or shack was the Nantaku barracks. It's near the river and near
the road.

Last year it was confusing with Ramona and Techitong because we had different ideas
and memories.

Date transcribed: October 29,2001



INTERVIEW

Ramona Baiei
Translator: Lorenza Pedro
Questioner: Donald Shuster
Friday, October 26, 2001, at the Sacred Heart Catholic Church, Koror

Don Shuster: Ramona, did you know these Japanese officers--Maejima or Sakamoto?

Ramona Baiei: I seem to remember the name Sakamoto. The Army barracks and the Kempei

(Kempei Tai) barracks were close to each other. The Army men and Kempei men would often
talk about things.

DS: Where did you live in relation to the Ngatpang water falls?
RB: It was near the water falls.
DS: Do you know the place where the missionaries were killed?

RB: No, I don't know. I have no idea why they wanted to kill the missionaries. It happened
when [ left the military [compound] . When I came back, they were celebrating with songs and
dances that the foreigners had been killed. If the invading army lands... they won't find
anything because we (the Japanese military) had destroyed all traces of the priests—pictures

DS: Ramona, last year you mentioned seeing 2 American POW's and that they were blind

folded, wearing shorts, had shovels and their shoes had sand on them. Do you remember any
thing else about them?

RB: Yes, they had their hands tied behind their backs.

DS: Regarding their shoes... was it sand or soil (mud) on the shoes?

RB: It was sand.
DS: Did they have shirts on?

RB: No. I remember that I saw some Japanese soldiers put shovels and a pick into a Japanese
truck. These two men were taken away by the Kempei (Japanese military police).

DS: How tall were these POWSs compared to the Japanese soldiers?

RB: 1did not see them standing up. They were squatting on the truck, but I think they were
big, taller than the Japanese. The soldiers were taking them in the truck to where Miyazaki [a
Lt. Colonel] was. Miyazaki gave the Kempei orders. [ put cigarette butts in the prisoners'
hands but they threw them away. [ was completely converted to being a Japanese and |
thought the Japanese were doing the right thing. I don't know why I gave the POWs the
cigarette butts but I guess [ was teasing them... | was angry and wanted to tease them. [ can't

remember what Miyazaki said to his men. [ was busy looking at the Americans. It was the
first time I had seen them.



Yes, the Kempei with shovels and the truck... | knew there would be an execution. |
remember seeing the second man to Miyazaki. They talked. The second man went with the
.prisoners and the truck.

DS: Do you remember the places where the Kempei had its headquarters?

RB: Yes. The first office was in Meyuns, then to a building located where today's Palau
Community College cafeteria/hall is built, then to Nekken, then to Gaspan, then to Shisuisan.

DS: Do you remember any executions of prisoners when the Kempei office was in Koror or in
Nekken?

RB: No. ButI remember hearing from Herr Fey that Charlie Smith had been killed.

DS: Do you remember the situation when you heard this?

RB: Irecall I was running for safety because of a US bomber attack. [ was looking for a
shelter and ran into one. Herr Fey and his wife were in the shelter already. I asked them when
they had come here, thinking I could get some food from the Japanese for them. But Mrs. Fey
insulted me by saying that the Japanese were no good. This made me change my mind about
giving them food. You see, [ was very Japanese in my psychology.

DS: Why was Charlie Smith killed?

RB: Any Caucasian, any westerner was to be executed as an enemy--a big man tied to a tree.

DS: Do you know if he was considered to be a spy?

RB: I don't know. I think because he was a Caucasian and he could help the US when they
landed on Babeldaob. The US had already landed on Peleliu and Angaur. The Feys were not
executed because they were Germans and allies to the Japanese in the war,

DS: The prisoners and the missionaries—who was killed first?

RB: I'm trying to remember. When we were in Koror at the PCC area I remember a US plane
being hit. At Nekken I saw the truck with the prisoners. I heard from a Palauan about a plane
crashing but that may have been just a rumor. The Kempei went there and took the men. The
man who told me this--Tadashi--passed away recently. [ saw a plane hit and explode. We
were happy. I did not see any parachutes. [ actually saw only two prisoners, the two I
mentioned already. They were killed in Gaspan. We were in Shisuisan when the war ended.

One time when the Japanese officers were having a meeting, [ had to leave and was told
to go to the river to catch some shrimp for the officers to eat. When I saw the 2 US flyers we
were still in Gaspan. When we were in Shisuisan... that's the time the big man, a Caucasian,
was tied to a tree. The missionaries were killed before we moved to Shisuisan.

DS: Where is the waterfall?
RB: That's in Gaspan [Ngatpang].
DS: Where did the most bombing take place?

RB: In Koror. On Babeldagb was just shooting by the planes.



DS: After the war, did you ever talk with Roman Tmetuchl or Indalecio Rudimch about the
missionaries?

RB: I can't remember.

DS: After the war, 1946-1950, did any US military people contact you to ask questions about
the missing US military men or missionaries?

RB: No, not till last year. People were hiding me and preventing me from going to the

Americans. Palauans in the police force did this, protecting me as a Japanese. They knew |

DS: Who worked for the Kempei first--you or Roman Tmetuchl?
RB: Roman went with them first and [ joined later. Rudimch was in Gaspan when we arrived

there but he did not work for the Kempei the way Roman and I did. Rudimch would see the
Kemopei to talk. Rudimch and Roman lived together in Shisuisan. I'm not sure of Rudimch's

(=]

role. When Rudimch went to see the Kempei, he would go with Roman.
DS: What was Roman's role?
RB: In Meyuns, he was taking care of Japanese prisoners; they had misbehaved.

DS: It was claimed by a Japanese officer after the war that the missionaries' bodies were dug
up and burned. Did you ever hear this or think it is true?

RB: When could this have happened?
DS: Supposedly between August 15 and about Sept. 15.

RB: Ihave no idea about that. I never heard about that. I do not think it's possible. Kempei
Taicho Miyazaki I heard was taken to Guam after the war.

DS: Were you hungry during the war?
RB: No. We had rice, bananas, fish, vegetables. [ have a confession. The low ranking
Kempei asked me to go with them to steal food. Things like banana, papaya, sweet potato, and

lastly, onions. So [ helped the lower-ranking men steal food. Of course [ don't want anyone

to know that. The high officers had plenty of food. We stole food from the Okinawan and
Korean farms.

DS: Did Katalina Katosang work for the Japanese military.

RB: I don't know. We are related and we both come from Koror. Katalina's father is my
uncle.

DS: What is your date of birth?
RB: Itis Feb. 26, 1924.

DS: How many years of Japanese schooling did you have?



/ RB: I'had 5 years, all in Koror and my last year was about 1939. You see this small scar on
the back of my left hand? We were trained to fight with spears and during exercising the knife
.at the end of the spear fell and hit the back of my hand, cutting me. This was training we did
before the war came to Palau.

When I came back to the Kempei camp after visiting my son, I heard that the priests had
been killed. I cried.

Date transcribed: October 30, 2001



Richard Flores Taitano
Micronesian Area Research Center
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University of Guam ¢ Unibetsedit Guahan

Fr. Felix Yaoch, S.J. April 10, 1999
Superior

Sacred Heart Church and Mission

Koror

Republic of Palau, 96940 « : @ PY
Dear Father Felix.

As you know, the circumstances of the deaths of the six Jesuit missionaries--Fr,
Elias, Fr. Marino, Bro. Emilio, Fr. Luis Blanco Y Suarez (assigned to Yap), Fr. Bernardo

While searching for evidence of Roman Tmetuchl's participation in the Guam war
crimes investigations, I found in the U.S. National Archives not only the record of
Roman's testimony, but also statements made by Japanese Imperial Army soldiers who
were involved in the executions of the six missionaries and the Hondonero family.
Enclosed you will find statements and affidavits of:

Sugimoto, Takeji -- affidavit, 17 March 19467
Sugimoto, Takeji -- statement, 19 April 19479

. Ichimiya, Masao -- statement, no date

Uchida, Fumio -- statement, 9 September 1947
Nakamura, Jiro -- statement, 13 November 1947
Okamura, Gintaro -- statement, 20 December 1947
Ezure, Shigeru -- statement, 13 September 1947
Yokoyama, Kyohisa -- affidavit, 5 May 1947

XN AW~

made could be constructed. [ am hoping Roman Tmetuchl could assjst you in this effort
and I am also writing to him.

[ hope these documents and ideas might be of use to you in your important work.

Sincerely,

DN N

Donald R. Shuster

€.c.  Mr. Roman Tmetuch]

UOG Station, Mangilao, Guam 96923
Tel: (671) 735-2150 Fax: (671) 734-7403 Web Page: heep://uog2.uog.edu



Notes
David Ramarui
1982

By 1943 the priests could not function. After the war Father John
blessed our marriage.

Mass? Yes, the priests said mass in private. At 4 am we would
sneak into the church to receive communion. Later the Japanese used
the church as a warehouse,

The restrictions were put on right after Pearl harbor. The priests
were under house arrest at the mission area.

Herr Fey..he visited us in Ngaraard. He was especially close to the
Ngarchelong people who he stayed with,

Ngaraard... there was not enough food and we were cultivating
hills it night. I had plenty of dynamite from Peleliu. The Japanese let
me take it to Ngaraard. We used it for fishing. That's how we lived,
We did it between 9 am and 3 pm fighter runs. Ngardmau... 3 Japanese
officer asked be to get fish one day after the 3 pm second raid,

The Japanese culture and the Palauan culture are similar in that

both value discipline. Your clan and lineage have to train you. I never
met hardship.

During the Japanese period, if you made friends with a Japanese
girl you would be beaten. This kind of discrimination made us hate
some Japanese.

The Palau junkei were Very severe. Sho (Joseph Ucherbelau) was
Very severe. I think he took revenge against some of us from Koror and
Babeldaob because he was from Angaur, a low ranking island.

Sho beat me twice because I had 2 Japanese girl friend. I told the
head of NBK and he spoke to a higher ranking policeman. It worked.
Sho apologized to me after my wife and I were married.

* Notes taken by Don Shuster in Palau about 1982. Transcribed from hand notes
into this typed version in March 2000.



October 21—27, 2000

1944 NGATPANG MASSACRE BY JAPANESE KEMPEITAI

Search Comes up

AUS. Army team from the Central
Identification Laboratory, Hickam
Air Force Base, Hawaii, was re-
cently in Palau for about ten days to
search for the burial place of three
American B-24 airmen, six Jesuit
misstonaries, and a family of four
who were executed-murdered in
Ngatpang State in September 1944,
The visit was brought about because
of the discovery that the remains of
these people are in the same burial
site in Ngatpang.

Captain Kevin Upson served as
the leader of the Army team with
Rick Huston as senior analyst, Greg
Fox as archeologist, Sergeant Stan
Tolbert for logistics, and Cheryl
Udui as culture advisor. Cheryl is

" the daughter of the late Kaleb Udui,

attorney and former member of the

Congress of Micronesia and Palau
OEK. The Army team was assisted
by Father Felix Yaoch, S.I,
Ramona Baiei, Katarina Katsong,
and Techitong, a Ngatbang rubak.
These elders were interviewed by
the Army prior to the search .in
Ngatbang. They also accompanied
the Army specialists during the first
visit to Gasupan hill on Monday,
October 9 when the search began.

* Ngatbang State Executive Offi-
cer, Gilbert Demei and Chicf of La-
~ . bor Henaro Antonio provided im-
portant support to the Army team
during its exhausting week-long
search,

~ Also assisting the Army team

of Reman Tmetuchl, Shuster found
documents” from the 1946-49 U.S.
Navy war crimes tribunal held on
Guam Rmm_.&um the execution-

murders in Ngatpang in September -

1944 These court.documents con-
firmed that Mr. Tmetuchl testified
{or the prosecution but also yielded
sketch-maps and testimony that the
searchers relied on in identifying
Gasupan hill. However, this infor-
mation did not contain sufficient
details in terms of landmarks, dis-
tance, and direction, for the Army
team to identify a specific spot on
the huge hill. Therefore the search
process involved the clearing of five
possible areas, large ones. Once the
vegetation was removed by cutting
or buming, the team  cxamined
every square foot of ground, looking

for depressions which normally’

form after a deep hole had been dug.
The archeologist used a special
probe to bring up wmu:u_am of soil to
sec if they showed signs of being
disturbed. This back-breaking work
aver five days did not turn up any

. was Pro- evi-
fessor dence
D o n of a
Shuster, group
U0G. burial
While site.
working T he
on a Army
book = %-;_,ﬁ.a. oS tcam
about o uh-\...J.. ]...4.4.. and
the life = — == g ww_hmwm

from Ngatpang State also looked in .

the jungle on Gasupan hill because
four of the soldiers in the killing
group stated that the executions
were carried out in the jungle. This
search was also negative. The army
team found bombs, communication
gear, batteries, rods, and barbed-
wirc which the Japanesc clearly
wanted to hide under the cover of
the jungle

The execution-murders were
committed by the Kempeitai, the
feared and even brutal va:mmm
military police. The American air-
men parachuted from one or possi-
bly ‘two B-24’s that the Japanese
anti-aircraft guns had hit, one on 25
August and a second on 1 Septem-
ber, 1944. The B-24 bombers nor-
mally carried ten fo twelve mén so
most of the men went moss. to their

deaths with - their crashing planes.

The remains ;om some of these
planes have still not been located in
Palau’s lagoons and land. Of the
six Jesuits, three were Palau’s Padre
Marino, Padre Elias and Brother

Emilio and the three others were
from Yap. The Japanese military
transported the Yap Jesuits to Palan
in July 1944 with Agapito Hondon-
ero, his wife Filomena Untalan and
their two small children, Balthasar
and Caroline. It is likely that a cer-
tain Charlic Smith, a British na-
tional who was born in Hong Kong
and came to Palau as a business-
man, is also buried with the 13 oth-
ers. Smith had married a woman
from Palau’s Borja family and they
had five children In December
1944, Smith helped his wife and
children escape from Ngarchelong
to a U.S. ship. Joseph Tellei and
other Palau Chamorros, maybe as
many as 100, escaped about the
same time. This greatly worricd the
Japanese military and Smith was
executed because he was suspected
of communicating with the cnemy.
Smith has relatives on Guam who
wish to rescue his remains,

The evidence from the U.S.
Navy war crimes tribunal concern-
ing the deaths of the six Jesuit mis-
sionaries was the first certain evi-
dence that Father Yaoch has re-
ceived regarding the tragic deaths of
these good men. He sent the evi-
dence to the Vatican in Rome and
was hoping the Army specialists
could find the burial site. Although
thus did not come to pass, the scarch
may be resumed in 2001 if addi-
tional evidence can be found. #





